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رئیس اتاق بازرگانی کرمانشاه مطرح کرد؛

بررسی خسارت فعالان اقتصادی کرمانشاه توسط اتاق بازرگانی
بازرگانی  اتــاق  ســپهرغرب، گروه خبر: رئیس 
اقتصادی  فعالان  خســارت  بررســی  از  کرمانشاه 

کرمانشاه توسط اتاق بازرگانی خبر داد.
به گــزارش ســپهرغرب و به نقــل از اتــاق بازرگانی 
کرمانشــاه، کیوان کاشــفی از تمام فعالان اقتصادی استان 
کرمانشاه خواست با مسئولان در زمینه غلبه بر بحران کرونا 

همکاری کنند.
وی افزود: میزان ضرر و زیان فعالان اقتصادی ناشــی از 
اپیدمی کرونا توسط اتاق بازرگانی انجام می گیرد، بنابراین 
درخواســت می شــود که فعالان اقتصادی استان در خانه 

به عنوان امن ترین مکان برای مقابله با کرونا بمانند.
رئیس اتاق بازرگانی اســتان کرمانشاه از انجام اقدامات 
کارشناســی دقیق برای بررسی خســارت و زیان وارده از 
شــیوع ویروس کرونــا در نقاط مختلف خبــر داد و گفت: 
ســنجش میزان ضرر و زیــان فعالان اقتصادی ناشــی از 
اپیدمی کرونا اقدامی مطالعاتی و علمی اســت که این کار 

توسط اتاق بازرگانی انجام می گیرد.
کاشــفی با بیان اینکه تمام تــاش خود را برای جبران 
ضــرر و زیــان واحدهای تولیــدی و فعــالان اقتصادی با 
همکاری مســئولان و نمایندگان به کار می گیریم، تصریح 

کرد: این اقدامات پس از مهار بحران نتیجه می دهد.
وی مهم ترین موضوع در شرایط فعلی را مشارکت همه 
مردم برای مهار شــیوع ویروس کرونا دانست و متذکر شد: 
مشــارکت همه مردم و مسئولان قطعاً نتیجه بخش خواهد 
بود و باید این موضوع به صورت جدی مورد توجه قرار گیرد.

رئیس اتاق بازرگانی اســتان کرمانشــاه تأکید کرد: در 
شــرایط فعلی باید توجه جدی داشــته باشــیم، فعاً مهار 

شــیوع این ویروس اولویت اصلی اســت و همه باید نهایت 
مشــارکت و همکاری را با کادر درمانی برای کنترل اوضاع 

داشته باشند.
      پشتیبانی اتاق بازرگانی از مراکز درمانی

عضو هیئت رئیســه اتــاق بازرگانی ایــران گفت: اتاق 
بازرگانــی با یک برنامه ریزی مدون عاوه بر توجه به فعالان 
اقتصادی، اقدامات اساسی و خوبی برای پشتیبانی از مراکز 

درمانی انجام داده است.
کاشفی نخستین قدم اتاق بازرگانی برای حمایت از کادر 
درمانی و کمک به درمان بیماران ناشــی از ابتا به ویروس 
کرونا را خرید و تأمین ســه دستگاه ونتیاتور و میزان قابل 

توجهی ماسک و گان برشمرد.
رئیس اتاق بازرگانی کرمانشــاه مشــارکت همه مردم، 
فعالان اقتصادی و مســئولان بــرای تقویت کادر درمانی و 
آموزش مردم را مورد تأکید قرار داد و گفت: کنترل هرچه 
زودتر این بحران از تبعات مختلف آن در بخش ســامت، 

اقتصاد و غیره می کاهد.
وی خاطرنشان کرد: ورود نیروهای مسلح در کنار متولیان 
امر برای مهار شیوع ویروس کرونا به فرمان مقام معظم رهبری 
موجب دلگرمی کادر درمانی و مردم شده و قطعاً با همدلی و 
مشــارکت این بحران را سپری می کنیم؛ البته از این روزهای 

سخت می توان درس های بزرگی نیز کسب کرد.

پنجرهاستانها
گیوه کشی

گیوه کشــی یکی از صنایع دستی استان کرمانشــاه بوده که از قدمت دیرینه ای برخوردار است. گیوه را به اصطاح محلی، کاش هم می گویند. 
مناطق کوهســتانی و گذرهای صعب العبور و سنگاخی، اســتفاده از گیوه به عنوان پاپوش نرم،  سبک، راحت و مقاوم را در کرمانشاه رواج داده؛ 

مراکز ساخت گیوه پاوه، هرسین و کرمانشاه است.

توزیع 560 تُن گوشت قرمز و مرغ 
در لرستان

سپهرغرب، گروه خبر: رئیس سازمان صمت لرستان گفت: 
طی روزهای آینده 280 تنُ مرغ، 280 تنُ گوشــت و 300 تنُ 

برنج در بازار استان توزیع می شود.
محمدرضا صفی خانی اظهار کرد: بازار پنج شهرســتان اســتان 
تعطیل شــده، اما تصمیمی مبنی بــر تعطیلی تمامی اصناف گرفته 
نشــده و مردم می تواننــد کالاهای مورد نیاز خــود را از واحدهای 
صنفی مانند نانوایی ها، قصابان، مرغ فروشــان، فروشگاه های بزرگ و 

خواروبارفروشان تهیه کنند.
وی با بیان اینکه شــایعه تعطیلی تمامــی اصناف به هیچ عنوان 
صحــت ندارد، افزود: اصنافی که اقــدام به عرضه کالاهای خدماتی، 
لوازم بهداشــتی، مــواد غذایی و ســایر کالاهای مــورد نیاز مردم 
می کنند، به صورت مســتمر و همچون روال ســابق به فعالیت خود 

ادامه می دهند.
رئیس سازمان صمت لرستان بیان کرد: مردم به شایعات پیرامون 
تعطیلــی کلیه اصناف توجه نکنند، زیرا در ســتاد مقابله با بیماری 
کرونای اســتان تعطیلی اصنافی که در شرایط کنونی فعالیت آن ها 

چندان تأثیرگذار نیست، مورد تأیید واقع شد.
صفی خانــی در بخش پایانی صحبت های خــود تصریح کرد: در 
روزهــای آینده 280 تنُ مرغ، 280 تنُ گوشــت و 300 تنُ برنج در 

بازار استان توزیع می شود.

ویروس کرونا جابه جایی مسافر
 در کرمانشاه را 80 درصد کاهش داد

پایانه های مسافری  مدیر سازمان  گروه خبر:  سپهرغرب، 
شهرداری کرمانشاه از کاهش ظرفیت تردد مسافربری به زیر 
20 درصد توان پایانه ها به دلیل شیوع بیماری کرونا خبر داد.

افشار عبدی دراین باره اظهار کرد: با توجه به شیوع ویروس کرونا 
در استان ها تمهیدات لازم در پایانه های مسافربری شکل گرفت.

وی افزود: بافاصله بعد از اعام شیوع ویروس کرونا، با همکاری 
هال احمر و دانشگاه علوم پزشکی ایستگاه سامت در راستای پایش 

و تست های اولیه تب سنجی در ترمینال ها راه اندازی کردیم.
مدیر ســازمان پایانه های مسافری شهرداری کرمانشاه ادامه داد: 
در راســتای مبارزه با ایــن بیماری ضد عفونی وســایل حمل ونقل 
عمومی در پایان و قبل از هر ســفر انجام می گیرد و زباله های طول 
سفر طی مراحل کاماً بهداشتی جمع آوری و بعد از گندزدایی برای 

تحویل به سازمان پسماند آماده می شوند.
وی با اشــاره به کنسل شدن ســفر به استان های پرُخطر، افزود: 
تمامی ســفرهای خروجــی و ورودی از اســتان های پرُخطر مانند 

گیان، مازندران، قم و اصفهان کنسل شده است.
عبدی گفت: پایانه های مســافربری بین شــهری در کرمانشــاه 
درحال حاضر با 20 درصد ظرفیت درحال خدمت رسانی به مسافران 
هستند و در این راستا تابع تصمیمات مقامات در استان هستیم که 

احتمال تعطیلی دور از انتظار نیست.
وی ادامه داد: روز گذشــته در مجموعه 42 ســرویس یعنی در 
حدود یک هزار نفر مســافر در پایانه های کرمانشــاه جابه جا شده اند 
و این میزان نســبت به آمار زمان مشابه ســال گذشته کاهش 80 

درصدی داشته است.
مدیر ســازمان پایانه های مسافربری شــهرداری کرمانشاه گفت: 
بنا بر تصمیمات، هیچ برنامــه ای برای پذیرایی از میهمانان نوروزی 
درنظر نداریم و از همه مردم خواهشمندیم از سفرهای غیر ضروری 

خودداری کنند.
وی در پایان افزود: درصورت نیاز به ســفر ضروری شــهروندان 
می توانند از سامانه  اینترنتی سفر 724 برای تهیه بلیت غیر حضوری 

استفاده کنند.

خبــر سبزیجاتی که با فاضلاب قد می کشند
وقتی سلامت مردم بازیچه بی تدبیری مسئولان می شود

سپهرغرب، گروه خبر: اگرچه مدت هاست 
رهاســازی فاضلاب های خانگی بروجرد در 
به  صیفی کاری  و  ســبزی  اراضی  مجاورت 
تبدیل  برای سلامت شــهروندان  تهدیدی 
بار مسئولیت  زیر  اداره ای  اما هیچ  شــده، 
نرفته و هریک دیگری را موظف رسیدگی به 

این معضل می دانند.
تولید محصولات غذایی سالم و ارُگانیک نقش 
تعیین کننده ای در تأمین سبد غذایی سالم برای 
مصرف کننــدگان و جلوگیــری از ابتــا به انواع 

بیماری ها دارد.
در این میان تولید میوه ها، انواع ســبزی ها و 
صیفی جات ســالم با توجه بــه مصرف خام آن ها 
سهم ویژه تری در سامت مصرف کنندگان داشته 

و اهمیت آن بر کسی پوشیده نیست.
بااین حال و اگرچه چندسالی از رسانه ای شدن 
موضوع ســالم نبو دن بخشی از منابع آب مصرفی 
در اراضی پایین دســت شــهر بروجرد کــه اتفاقاً 
مرکز کشت انواع سبزی ها و صیفی جات هستند، 
می گــذرد و با وجود حساســیت موضوع، اما این 

معضل همچنان به قوت خود باقی مانده است.
شاید تاکنون عباراتی مانند »سبزی ها با طعم 
فاضاب« و مانند این ها به گوشــتان خورده و از 
این بابت دلهره مصرف آن ها همواره آزارتان داده، 
موضوعی که سال ها همچنان باتکلیف و لاینحل 

مانده است.
برای پــی بردن بــه اصل ماجــرا و اطاع از 
چندوچون آن، راهی اراضی جنوب شــهر شــده 
تا خود عیناً از صحت وســقم ماجرا باخبر شویم، 
اما صحنه های تکان دهنده ای را دیدیم که باورش 

برایمان بسیار دشوار بود.
تماشــای کامیون های حمل فاضاب خانگی 
که زحمــت تخلیه فاضاب هــا در تصفیه خانه را 
بــه خود نــداده و در طول مســیر و در مجاورت 

اراضی ســبزی کاری هرجا که دلشان می خواست 
فاضاب ها را تخلیه و رها می کردند، ابتدا برایمان 

باورکردنی نبود.
اما در مدت دوساعته حضورمان در آن منطقه، 
عیناً دیدیم که حتی یک خودروی حمل فاضاب 
هم راهی تصفیه خانه نشده و هرکدام در نقطه ای 
اقدام به تخلیه فاضاب ها در اراضی و نهری که در 
طول میســر ادامه داشت، می کردند؛ به طوری  که 
بوی تعفن محیط تهیــه عکس و فیلم را برایمان 

حسابی دشوار کرده بود.
موضوع آنجا جالب و البته تأســف بارتر شــد 
که عاوه بــر آلودگی محیط زیســت و منابع آبی 
زیرزمینی، بــه گفته کشــاورزان منطقه متوجه 
شــدیم در فصل تابســتان از آب ایــن نهر برای 
آبیاری بخشــی از مزارع پایین دســت روســتای 

قلعه نو فلک الدین استفاده می شود.
از طرفــی مســیر عبور آب نهــر تهییج که از 
مجاورت اراضی کشــاورزی آن منطقه گذر کرده 
و به انواع فاضاب های شهری و خانگی آلوده بود، 

توجهمان را به خود جلب کرد.
اما وقتی دریافتیم در فصول بهار و تابســتان 
نیز برخی کشــاورزان بخشــی از آب مــورد نیاز 
برای آبیاری مزارع خــود را از آب این نهر تأمین 
می کنند، هرچه بیشتر به عمق فاجعه پی بردیم.

باورمــان نمی شــد بخــش اعظــم مــزارع 
ســبزی کاری  و صیفی کاری شهر در چنان محیط 
آلوده ای درحال تأمین مایحتاج مردم هســتند و 
شهروندان بروجردی بی خبر از همه جا سبزی های 

آلوده را نوش جان می کنند.
      محیط زیست و آبفا مسئول اند

برای اطاع از عامان این اهمال نابخشــودنی 
ابتدا به سراغ شهرداری بروجرد رفتیم، اما رئیس 
ســازمان مدیریت پســماند با اطاع از موضوع، 
شهرداری را موظف به سامان دهی و نظارت بر کار 

کامیون های حمل فاضاب های خانگی ندانسته و 
آن را وظیفه محیط زیســت و شرکت آبفا عنوان 

کرد.
ســپهر دارابــی گــودرزی بــا گفتــن اینکه 
کامیون های مذکور نه تنهــا فاضاب های خانگی 
را در اراضی جنوب شــهر که در جاده روســتای 
گیجالی، زیر پلُ قشــاق و مناطق دیگری تخلیه 

می کنند، ما را حسابی شوکه کرد.
او البته از برخورد قانونی با متخلفان براســاس 
مــاده 16 قانون مدیریــت پســماند و از جرائم 
چندمیلیون تومانــی و ارجاع متخلفان به محاکم 

قضائی گفت.
اما مگــر نــه آنکــه برخوردهــای قضائی و 
جریمه هــای چندمیلیــون تومانی بایــد عوامل 
بازدارنده ای برای متخلفان بوده و آن ها را از تکرار 
این تخلف و گناه نابخشــودنی در حق ســامت 
شهروندان و محیط زیســت بازدارد؟ پس چرا در 
بروجــرد این گونه نبوده و صاحبــان خودروهای 
حمل فاضاب وقیح تر از همیشــه سامت مردم 
را سُــخره گرفته اند و خبری هــم از برخوردهای 

بازدارنده نیست؟
      آبفا هیچ گونه مسئولیتی ندارد

با این ســؤال بزرگ و برای اطــاع از وظیفه 
شرکت آبفا دراین باره به سراغ رئیس شرکت آب 
و فاضاب بروجرد رفته و ماجرا را پیگیر شــدیم، 

اما حبیب الله حدادی در پاســخ گفت: شرکت آبفا 
هیچ گونه تعهد و وظیفه ای درخصوص سامان دهی 

و نظارت بر کار تانکرهای حمل فاضاب ندارد.
وی به استناد نامه مشترکی که بین دو وزارتخانه 
نیرو و کشور منعقد شده است، تأکید کرد: شرکت 
آبفــا هیچ وظیفــه ای در قبال نظــارت بر فعالیت 

تانکرهای حمل فاضاب های خانگی ندارد.
رئیس شــرکت آب و فاضــاب بروجرد البته 
از اینکه چند ســالی اســت محلی بــرای تخلیه 
فاضاب های خانگی در ســایت تصفیه خانه ایجاد 
شده گفت و ادامه داد: متأسفانه خودروهای حمل 
فاضاب استقبالی برای انتقال فاضاب ها به محل 

یادشده ندارند.
حدادی ایجاد این محل در سایت تصفیه خانه 
فاضــاب بروجرد را کمکی از طرف شــرکت آبفا 
بــرای جلوگیــری از رهاســازی فاضاب هــا در 
محیط زیست دانســت، اگرچه بی پروایی صاحبان 
کامیون های فاضاب در رهاســازی آن ها در نقاط 
مختلف شهر عماً کارایی این سایت را به حداقل 

رسانده است.
وی سپس از اتصال حدود 40 درصد مشترکان 
شــهر بروجرد به شــبکه فاضاب گفته و تصریح 
کرد: این پروژه تا پیوســتن همه مشــترکان به 

شبکه فاضاب ادامه می یابد.
      رئیس محیط زیســت در دسترس 

خبرنگاران نیست
تــا اینجــای کار را بی آنکــه پاســخی برای 
توضیحات  بــرای شــنیدن  بیابیم،  ســؤالاتمان 
رئیس اداره محیط زیست با معرفی خود به عنوان 
خبرنــگار، در تماس های مکــرر تلفنی خواهان 

پاسخگویی رئیس آن اداره شدیم.
امــا دریغ از آنکه آقای عالی نژاد یک بار هم که 
شــده تلفن اتاق و یا گوشی همراهشان را جواب 

داده و پاسخگوی ما باشند.

بالاخره و پس از روزها انتظار و البته تماس ها 
و ارســال های پیامک های مکرر، آقــای مدیر ما 
را قابل ندانســته و تنها پاسخشــان دراین باره رد 

تماس های پی درپی بود.
با ایــن وجود بــه حکم رســالت کاری خود 
همچنان آماده شــنیدن ســخنان رئیــس اداره 
محیط زیســت بروجرد هســتیم تا هرگونه اقدام 
اداره مذکــور در برخورد با این تخلف آشــکار را 

اطاع رسانی کنیم.
      نتیجه؛ هیچ

بالاخــره پس از مدت ها پیگیری و به این در و 
آن در زدن متوجه نشــدیم کدام اداره و دستگاه 
اجرایی متولی ســامان دهی و نظــارت بر فعالیت 
خودروهــای حمل فاضاب خانگــی در بروجرد 

است.
و این گونه درحالی آقایــان مدیر ما را با انبوه 
ســؤالات تنها گذاشــته و اداره خــود را متولی 
رســیدگی به فعالیــت این خودروها ندانســتند 
که هیچ کــس را نیافتیم فارغ از مســئولیت های 
ســازمانی و اداری، تنها به حکم وظیفه انســانی 
بگویــد حاضرم نقشــی در ســامان دهی فعالیت 

خودروهای حمل فاضاب داشته باشم.
آری، انگار مســئولی پیدا نمی شــود که برای 
حفظ سامت مردم نگذارد عده ای از خدا بی خبر 
سامت شــهروندان بروجردی را فدای چندرغاز 

درآمد خود کنند.
و این گونه سوژه رهاسازی فاضاب های خانگی در 
اراضی حاشیه شهر تلخ تر از تلخی این معضل شوم به 
پایان رسید، بی آنکه دستاوردی داشته یا حداقل پیام 

امیدوارکننده ای را به مخاطب مخابره کند.
به گزارش خبرگزاری فــارسT  البته آن قدر 
موضوع را پیگیر شــده و به مســئولان گوشــزد 
می کنیم تا شاید بالاخره نتیجه ای به دنبال داشته 

باشد.

مروری بر تاریخچه حسابداری
حســابداری  خبر:  گروه  ســپهرغرب، 
سیســتم اطلاعاتی اســت که مشتمل بر 
فرآیند جمع آوری، تشــخیص، طبقه بندی، 
و  رویدادها  پــردازش  و  ثبت  اندازه گیری، 
وقایع مالی یــک بنگاه اقتصادی و نیز تهیه 
اطلاعــات و گزارش هــای مربوطه، جهت 
ارائــه بــه اســتفاده کنندگان و ذی نفعان 
)ســرمایه گذارها، اعتباردهندگان، مدیران، 
دولت و غیره( به منظور تصمیم گیری بهتر و 

صحیح در حوزه مسائل اقتصادی است.
حســابداری به عنــوان یــک نظام پــردازش 
اطاعات، داده های خــام مالی را دریافت کرده و 
آن هــا را به نظم درمــی آورد؛ محصول نهایی آن 
نیز گزارش هــا و صورت های مالــی خواهند بود 
که مبنــای تصمیم گیری اشــخاص ذی نفع قرار 
می گیــرد. ایــن کار ممکن اســت از طریق یک 
دفتردار و حســابدار در شــرکت های کوچک یا 
به وسیله واحدهای مالی بزرگی با تعداد کارمندان 
بســیار زیاد در یک شرکت بزرگ تر و چندملیتی 

انجام گیرد.
به عبارت دیگر، حســابداری سیستمی است 
که فعالیت های یک بنگاه اقتصادی را اندازه گیری 
کــرده و ســپس ایــن اطاعــات را در قالــب 
گزارش هــای مختلف پردازش می کند و درنهایت 
نتایج فعالیت و عملکرد آن نــگاه اقتصادی را به 
تصمیم گیرندگان ارائه می دهد. درواقع حسابداری 
یک زبــان تخصصی اســت، به همیــن دلیل به 

حسابداری »زبان تجارت« نیز گفته می شود.
عمر حســابداری در حدود 500 سال است و 
با نام لوکاپا چولی در ســال 1494 میادی آغاز 
شــده؛ حســابداری در جهت پاســخ به نیازهای 
انســان به وجود آمده اســت، بنابرایــن مانند هر 
دانــش دیگری در گــذر زمــان و در طول عمر 
خود، توأم با گســترش فعالیت هــای اقتصادی و 
افزایش پیچیدگی های آن، روش های حسابداری 
نیز توســعه یافته و تغییرات زیادی داشته است. 
از مهم تریــن تغییرات حســابداری در نیم قرن 
گذشته، »تغییر ماهیت نظری« آن بوده، رویکرد 

حسابداری در حدود 400 سال، عمدتاً رویکردی 
فنی داشــته اما در اوایل ســده بیستم، نخستین 
مباحث نظری در حوزه حسابداری مطرح و وجه 
علمی بودن آن بر ســر زبان ها افتاد، شاید لوکاپا 
چولی گمان نمی کرد که روزی حسابداری تا این 

حد پیشرفت کند!
اگر جزئی تر بخواهیم حســابداری و تاریخچه 
آن را بررسی کنیم، باید به سال ها پیش از لوکاپا 
چولی برگردیم. خوارزمی، دانشمند معروف ایرانی 
برای نخستین بار درباره مفهوم صفر، شیوه نگارش 
نشــانه ای اعداد و شمارش ده دهی در رساله جبر 
و مقابلــه توضیحاتی را داد و جالب اســت بدانید 
»سیســتم ده دهی« کنونی درواقــع ترجمه این 
رساله است که به وسیله لئونارد فیبوناچی در ایتالیا 
انجــام گرفت و از آن طریق در دنیا فراگیر شــد. 
می توان گفت که پیشــرفت حسابداری در اواخر 
قرون وسطی مدیون ســوداگران است، به همین 
دلیل سیستم های حســابداری به تدریج پیشرفت 
کرد و جایگزین سیستم های قدیمی تر شد. البته 

نقش رشــد اقتصادی را نمی تــوان نادیده گرفت. 
لوکاپاچولی در قرن 15 میادی رساله ای نوشت و 
فصلی از این رساله را به حسابداری اختصاص داد 
و برای نخستین بار سیستم حسابداری دوطرفه را 

توصیف و دفاتر اصلی حسابداری را تشریح کرد.
شایان ذکر است که محمد بن محمد ابوالوفای 
بوزجانــی در قرن دهم میــادی یعنی پنج قرن 
قبل از لوکاپاچولی رســاله ای به نام ضروریات علم 
حســابداری برای کاتبان و کاســبان نوشت که 
راهنمای خوبی در حساب عملی بود؛ اما متأسفانه 
پژوهشــی درباره این کتاب صــورت نگرفت. در 
طول دو قرن بعدی تنها یک پیشــرفت عمده در 
حســابداری دوبل اتفاق افتاد و آن تفکیک اموال 
شــخص حاکم از حســاب های دولتی و تفکیک 
اموال شــخصی تاجر از حســاب های تجارتخانه 
توسط سیمون اســتوین، ریاضی دان هلندی بود 
)فــرض تفکیک شــخصیت(. درنتیجه حســاب 
سرمایه در سیستم حسابداری دوبل ایجاد شد. با 
توجه به پیشرفت های انجام شده ازنظر اقتصادی و 

اجتماعی، عناصر اصلی سیستم حسابداری دوبل 
همچنان بدون تغییر باقی مانده است. دلیل بقای 
این سیســتم در فاصله طولانی مذکور، ســادگی 
اصول، انعطاف پذیری و قابلیت آن در ثبت، انتقال 
و گــزارش اطاعات متنــوع در قالب صورت های 
قابل اعتماد و مفهوم اســت. البته پیشرفت هایی 
ازنظر روش ها و شــیوه های حســابداری صورت 
گرفته و شــاخه هایی در حســابداری پدید آمده، 
اما تمام آن ها مبتنی بر سیســتم دوبل یا دوطرفه 

است.
* حسین قدسی


